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Vážené starostky, vážení starostové,

diskuze v oblasti novely zákona č. 477/2001 Sb., o obalech, která zavádí povinné zálohování 

plastových nápojových lahví a kovových nádob na nápoje, se posunula, a během následujícího 

měsíce MŽP návrh novely předloží vládě ČR. Již minulý rok jsem Vám psal dopis ohledně toho, 

že dopady na jednotlivé obce budou minimální, a vyvracel i řadu nepřesností a polopravd, 

které se dopadů na obce týkají. Zároveň můžeme s jistotou říci, že nové nařízení EU o obalech 

a obalových odpadech bude schváleno. Obsahem tohoto nařízení je také povinnost zřídit 

zálohové systémy v jednotlivých členských státech. Je jisté, že systém záloh se nevyhne ani 

České republice, protože 80 % míry zpětného odběru kovových nádob na nápoje nebudeme 

schopni do r. 2026 splnit (cca 29 % za r. 2022). Je proto dobře, že ministerstvo dotáhlo tuto 

legislativní změnu do kompromisní podoby.

V rámci přípravy novely jsme si dali za cíl, aby přechod k zálohovaní byl co nejsnadnější. Již 

nyní proto mohu s jistotou říci, že pokud bude novela schválena ve verzi MŽP, bez žádných 

dodatečných změn, obce si s ohledem na komplexnost návrhu polepší. Vypočítali jsme, jaký 

reálný dopad zálohování bude mít pro každou obec.

Stačí abyste:

1. klikli na tento link: https://www.mzp.cz/cz/kalkulacka_obce,  

2. a napsali název Vaší obce. 

Kalkulačka není pouhým modelem nebo odhadem. Data jsou vypočítaná na základě reálné 

produkce odpadů Vaší obce, na základě reálné fakturace, kterou vůči společnosti EKO-KOM 

realizujete. Můžete se přesvědčit, a pokud byste měli dotaz nebo poznámku k výpočtu, 

napište prosím na adresu tiskove@mzp.cz.

Na letošní konferenci Odpady a obce v Hradci Králové také bylo potvrzeno, že města a obce 

a jejich třídící linky taktéž nebudou ve ztrátě, protože aktuálně třídící linky dostávají obdobné 

příspěvky od společnosti EKO-KOM jako obce. Celková odměna od společnosti EKO-KOM vůči 
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třídícím linkám je přibližně 1 miliarda Kč, což tvoří cca 60 % jejich obratu. Důvod, proč systém 

bude zachován, je především v samotné směrnici EU o odpadech (2018/851), podle které 

jsou výrobci odpovědni za náklady na správu odpadu v rámci systémů rozšířené odpovědnosti 

výrobce (tzv. EPR). Tento systém zahrnuje náklady na sběr, recyklaci a další zpracování 

odpadu. Jinými slovy, nemůže se stát, že by náklady spojené se sběrem a recyklací obalů 

nebyly obcím či třídícím linkám hrazeny.

Jsem rád, že i odpůrci se v debatě posunuli a přiznali, že zálohy k dosažení cílů pro třídění 

potřeba budou. Protože 20 % obyvatel, kteří nechtějí třídit, nepřinutí k třídění hustší síť 

kontejnerů, ale ekonomický nástroj, kterým právě záloha je. Jako vhodnější způsob realizace 

odpůrci často zmiňují tzv. digitální zálohy, které prozatím nikde v EU nefungují – a nejsme 

proto ani schopni se reálně poučit z chyb a zkušeností, které by ostatní státy nasbíraly. 

Ministerstvo bude možnost využití digitálních záloh vyhodnocovat a testovat. Pokud se 

budoucí operátor zálohového systému rozhodne jít konkrétní technologickou cestou, musí být 

co nejefektivnější a prověřená. V novele zákona neříkáme, jakou technologií se má zálohovat, 

ale říkáme, kdo má zálohovat a kde a jak má být vyplácena záloha. 

Vážené starostky, vážení starostové, děkuji Vám, pokud jste dočetli dopis až do tohoto místa, 

stejně jako děkuji za podporu mnohých z Vás při diskuzi a za cenné podněty při přípravě nové 

obalové legislativy. 

S pozdravem

Mgr. Petr Hladík
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